
6 Hranice slov v písmu

6.L Psaní spřežek

Slova oddělujeme v písmu mezerami a většinou nejsme na pochybách, kde je mezi nimi
hranice. Někdy však slova ztrácejí v urči!ých spojeních svou samostatnost avytváÍejí těsné
celky, které se píší dohromady jako jedno slovo. Jde o tnt. spřežIey. Nejzřetelnější je jednoslov-
ná povaha ýrazu tam, kde vedle spřežky nemáme dnes již ýaz předložkorý, at již proto, že
zanikl, anebo proto, že se spřežkaýznamem i tvarem vzdálilaod původnívazby předložkové.
Příslovcí, která jsou spřežkou již jen z hlediska historického, je poměrně málo, př. stěží, vstříc,
vůbec, vzhůru, zpět, zpdtlq aj.

Zřetelný rozdíl mezi obojím pojetím je v těch případech, kdy se příslovce, sekundární
předložka nebo spojovacíýraz odlišily od původního předložkového ýrazu nápadněji svym
ýznamem, popř. svou větnou platností, pÍ. mluvit spatra (bez přípravy) x spadnout z patra; jít
po schodech nahoru x vystoupit na horu Praděd; učinit něco la,ůli někomu x učinit něco někomu
k vůli; číst nahlas x musí si dtÍvat pozor na hlas aj.

V jiných případech pojetí často kolísá, zvláště ve spojení s podstatnými jmény nebo zpod-
statnělými přídavnými jmény, protoŽe ýznamový rozdíl mezi spřeŽkou a příslovečným před-
loŽkovym ýrazemneníŽádný, anebo se projevuje jen nepatrně, př. kupodivu _ ku podivu; je to
bezpochyby sprdvné _ je to bez pochyby spróvné apod. Hranice mezi chápáním ýrazu jako
jednoslovného nebo víceslovného je plynulá, a proto se obvykle připouští i dvojí způsob psaní _
dohromady i zvlášť. Jen dohromady se však píší spojení,která nabyla ýznamujednoznačně
příslovečného.

* Spojenípředložek s podstatnými jmény:
bezesporu _ beze Sporu, bezpočtu - bez počtu, bezpochyby - bez pochyby, kupříkladu _ ku příktadu,
například_napříldad,obden_obden,vpodvečer_vpodvečet;vpůti_vpůIi,zd(Íti_zůÍli,zjara_
z jara, zpočdtku _ z počtitku aj.

* Spojení předložek se zpodstatnělými přídavnými jmény:
doneddvna _ do neůÍvna, doširoka _ do široka, načemo _ na čemo' nakřivo _ na lďivo, naprtÍzdno _
na prdzdno, naživu _ na živu, odmala _ od mala, podomócku _ po domdcku, zastara _ za stara,
zasucha _ za sucha, zblízka _ z blízka aj.

MoŽnost tvořit nové spřežky tohoto typu, zvláště s předložkamido ana,je téměř neomeze-
ná, př. šaty dozelena i do zelena, kapr namodro i na modro, natřít nazeleno i na zeleno, obarvit
načemo i na čemo apod.

* Spojení předložek se zájmeny a číslovkami:
mimoto _ mimo to, zasvé (vzít) _ za své, poktlždé - po každé, poprvé _ po praé, podruhé _ po druhé aj.

* Spojení předložek a příslovcí se píší dohromady, př. nahonem, najednou,, navíc, nanejvíc,
nanejýš(e), napořód, napotom, naproti, napřed, napříště, navždy, odevšad apod.

Vždy dohromady píšeme slova: pravděpodobný, pravděpodobnost, prdceschopný, prtÍceschop-
no s t, dlouhohraj ící, kolemj doucí, j al<živ aj.
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* jejichž obě složky jsou ve vztahu slučovacím a první složka není zakončena na 'sko, -cko,

-ně, - ov ě : hluchoněmý, sladkolq selý, č erv enomodÚ ;

* u kteýh je pwú člen wóřen podstatným jménem: palivoenergeticlq, osinkocementoý aj.

U něktéý.h i-"., slouží rozdíIný způsob psaní k rýznamovému rozlišení: politickoekono'

miclqý (ťýkastcíse politické ekonomie)-, politicko-ekonomicky (politický a ekonomick'ý) žluto-

zelený o"ry odstín zelenébarvy), žluto-zelený (ž|uý azelený)'

Spojovník mezi částmi slov
Naznačuje sounáležitost částí slov.

Při rozdělování s1ov na konci řádků signalizuje, že skupina písmen na počátku následujícího

řádku tvoří se skupinou písmen na konci řádku jedno slovo.

Vyznačuje přeýanoů, skandovanou {slovnost, zejménapři projevech citově zabarlených,

pÍ. km-po! Tbm-po!
Při rrrluvnichý.r, 

'yttuo"ch 
užíváme spojovací čárky k označení jakychkoli částí, na kteréIze

slovo rozdělit (ňapr. etenění na slabiky, 8lenonr podle stavby slova: předpona, kořen, kmenová

o'Tr1fu5"J':Jxriťit?rr' 
.,o'u nebo ýrazy, mezinimiž se píše spojovnft, do dvou řádků,

píše se spojovník na konci řádku itlazačátktl řádku následujícího.

Pravopis -Ji

taÁ' kde je Jl jen součástí složené spojky jediné, píše se bez spojov ací čárky, pÍ. čili, neboli,

nežli, pakli, pakkže, zdali. V jiných případech připojujeme _/l spojovníkem k prvnímu slovuvěty,

př.víšJi, říkómJi, mohl-Iibys, neJi aj.

cvtČBNÍ
Napište správně a pravopis zdůvodněte:
Praha/jih, literárnt/hudební, Alma/Ata, analogově/číslicoqý, analyticko/syntetický, ďilli,

džiuldžitsu, časově/ohraničený, průmys1ověivyspě1ý,"odborně/zaměřený, víš/li to?, javor/klen, 
n

Rh/faktor , zahraničně/politiólcý, sladko/kyselý, objemovělzávislý, hygienicko/epidemiolo-

gicky, obsahově/qýrnu^ory, Brno/venkov, a|falzáření, palivo/energeticlý, RimskijA(orsakov,

česko/francouzshý slovník, hudebně/dramatické oddělení'

Červeno/modro/bílá 1átka, je to nalbíle/dni, modro/zelený šátek, promoklý skrz/naskrz, obawIl

látku nafze1eno' mile/rádi to uděláme, populárně/naučná přednáška, chovej se jalíse/patří,

tádraŽí Praha/střed, modro/ze\ené oči, udělal to z/bůhldarma, hnal se tam horemlpádem,.

chodí k nám ob/den, dlouho/hrající deska, mermo/mocí musel prosadit svou, občansko/právní

Íád, |iteúrně/vědná přednáška, rczbi| to na cimpr/campr,běŽí o/Što/šest, církevně/slovanské

památky, stavba z Žě|ezolbetonu, je to konec/konců přítel, zahraničně/politichý komentář,

sto/avaóet/pět přítomných, světle/hnědý kabát, už je mu bohuidfty Lépe, Žárulvzdorná hmota,

je to vlastVzrádný čin, iiterárně/historitké pojednání, ďďňo/1uťtckétr-bje, vědecko/umělecká

tomise, umě1ecko/hisiorická publikace, sytělze|ený trávník, černo/bílá fotografie, sladko/kyse-

Iý nálev, rolďod/roku je tu řrásněji, vzai- to se/vším/všudy, jsem tu nalmísto Davida, lab-

st<o/ristect<y podnik, objevil se zlčistaljasna, staro/brněnská hospůdka, 
-uhersko/brodslý 

rodák,

spišsko/nouó/u"sq1'občan, starolhrozenkovský 1nost, stanice Brno/Řečkovice, česko/rakouská "

kulturní smlouva, žlutolze1ený trikot, hluctro/němé dítě, česko/italská konverzace, Yáštlvl
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7 Zásady pro psaní interpunkčních znamének

* Čárka, tečka,'otazník, vykřičník, středník, dvojtečka se píší k předcházejícímu slovtt bez

tnezer|. Mezi nimi a následujícím slovem se dělá mezera.
* Uvozovky se píší bezrnezer.
* Apostrof se píše za slovem bezmezery
*'Mezi číslovkou a značkami (včetně procent) děláme mezeru.
* Závorky před a za ýrazem' kter.ý se dává do závorky, se píší bez mezer. Přednostně

používáme závorky oblé. Pořadí závorek: nejdříve oblé, potom hranaté, nakonec složené.

V hranadch závorkách je uvedena také qýslovnost slov ve slovnících, např. en face [án fas] _

zepředu.
* Spojovník píšeme vždy bezlnezer. Můžeme ho použít také u okrouhlých peněžních částek

místo nul za desetinnou čárkou nebo místo jednotek'před desetinnou čárkou.
* Ponr-lčka se píše S mezerami mezi slovy předcházejícími před pomlčkou a následujícímiza

ní. První pomlčka se nemá psát na konci řádku, druhá nazačátku následujícího řádku.
* Stejnítka (poúíváse jako znaku uvozovek) se píší pod prvním slovem, které se na dalším

řádku opakuje, nebo pod každým slovem (eho prvním písmenem), které se v řádku opakuje.

opakovaná čísla se musí vždy vypsat, nikdy se neužívá stejnítka.
* Při prokládání slov se mezi jednotlivymi znaky vynechává jedna mezera. Následuje-li za

prokládaným slovem rozdělovací znaménko, prokládá se také. Mezi prokládaným slovem
a dalším textem se vynechají3 mezery. Písmeno ch se považlje za dva znaky, a proto se mezi
nimi dělá mezera. Čísla se neprokládají!

* Podtrhávání se vyznačuje zpravidla čarou. Se slovem se podtrhuje také interpunkční
znaménko. Stejným způsobem se podtrháv ají celé výrary a věty. Konečný součet (nebo qýsle-

dek ve vypočtech) se může podtrhnout dvakrát.
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